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Yadulla Həsənli, Gülbala Quliyev 

Nəqliyyat sektorunda yükdaşımalara təsir edən amillərin ekonometrik qiymətləndirilməsi 

Xülasə 

Məqalədə nəqliyyat sektorunda yükdaşımalara təsir edən amillər təhlil edilərək, Kobb-Duqlas 

funksiyası vasitəsilə nəqliyyat sektorunun mühüm göstəriciləri olan yük daşınması, əsas fondlar, 

nominal əməkhaqqı və muzdlu işçilərin sayı arasında asılılıqlar müəyyən edilmişdir. Eviews 

proqram paketi vasitəsilə statistik testlər yerinə yetirilmiş və zaman sıralarının stasionarlığı 

yoxlanmışdır. Aparılmış təhlillər əsasında ekonometrik model qurulmuş və Azərbaycanın nəqliyyat 

sektorunda yükdaşımaları üçün qiymətləndirilmiş Kobb-Duqlas istehsal funksiyasının standart şəkli 

müəyyən edilmişdir. 

 

 

Ядулла Гасанлы, Гюльбала Кулиев 

Эконометрическая оценка факторов, влияющих на перевозку грузов в транспортном 

секторе 

                                                                          Резюме 

В статье были про анализированы факторы, влияющие на перевозку грузов в 

транспортном секторе, с помощью функции Кобба-Дугласа определены закономерности 

между важными показателями транспортного сектора, такими как, перевозка грузов, 

основные фонды, номинальная заработная плата и численность наемных работников. 

Посредством программного пакета Eviews выполнены статистические тесты и проверена 

стационарность временных рядов. На основе проведенного анализа построена 

эконометрическая модель и определена стандартная форма производственной функции 

Кобба-Дугласа, рассчитанная для грузоперевозок в транспортном секторе Азербайджане. 
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Yadulla Hasanli, Gulbala Guliyev 

Econometric assessment of the factors influencing transportation of goods in transport sector 

Summary 

In article the factors influencing transportation of goods in transport sector were analyzed, 

regularities between important indicators of the transport sector, such as transportation of freight, 

fixed assets, nominal salary and number of hired workers are defined by the function of Cobb-

Douglas. By means of the Eviews software package statistical tests were executed and time series 

were checked for stationarity. On the basis of the carried-out analysis the econometric model was  

constructed and the standard form of the production function of Cobb-Douglas calculated for cargo 

transportation in the transport sector Azerbaijan was defined. 
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Açar sözlər: vaxtdan istifadə sorğusu, gəlir gətirən məşğulluq, haqqı ödənilməyən iş, asudə vaxt, 

gender bərabərliyi. 

Ключевые слова: обследование использования времени, оплачиваемая работа, 

неоплачиваемая работа, свободное время, гендерное равенство. 

Keywords: time use survey, paid work, unpaid work, leisure time, gender equality. 

 

 

 

 

Yaşar Paşa, Nəbi Quliyev 

Haqqı ödənilməyən işin hesablanmasında vaxtdan istifadə sorğusunun məlumatlarından 

istifadə 

                                                                           Xülasə 

           Məqalədə vaxtdan istifadə sorğusu və onun haqqı ödənilməyən işin qiymətləndirilməsində 

əhəmiyyəti tədqiq edilmişdir. Həmçinin vaxtdan istifadə sorğusu vasitəsilə əhalinin həyat şəraitinin, 

haqqı ödənilən və ödənilməyən işlərin ölçülməsində rolu diqqətə çatdırılmış və müxtəlif ölkələrdə 

sorğunun keçirilmə üsulları, metodologiyalar, fərqli yanaşmalar, sorğunun keçirilməsində yaranan 

çətinliklər haqqında məlumat verilmişdir. Tədqiqatda ölkəmizdə keçirilən sorğu nəticəsində əldə 

olunan məlumatlar üzrə müvafiq təhlil aparılmış və qrafik, cədvəllər vasitəsilə göstərilmişdir. 

Tədqiqat nəticəsində haqqı ödənilməyən işlərin, əsasən, qadınlar tərəfindən icra edildiyi və 

qadınların ümumilikdə kişilərə nəzərən daha çox iş gördüyü müəyyən olmuşdur. 

 

 

Яшар Паша, Наби Кулиев 

Использования данных обследования использования времени при расчете 

неоплачиваемой работы 

Резюме 

В статье рассматривается итоги обследования бюджета времени и использование 

данных при оценке неоплачиваемой работы. Также была подчеркнута роль обследования 

использования времени в измерении условий жизни населения, оплачиваемой и 

неоплачиваемой работы и предоставлена информация о методах и методологиях 

обследований, различных подходах и трудностях проведения обследований в странах. 

Проанализированы данные обследования, проведенного в нашей стране, и представлены 

соответствующие графики и таблицы. Исследование показало, что неоплачиваемой работой, в 

mailto:yashar.pasha@stat.gov.az
mailto:nabi.guliyev@stat.gov.az


7 

основном, занимаются женщины и они выполняют больше неоплачиваемые работы, чем 

мужчины.  

 

 

Yashar Pasha, Nabi Guliyev 

Using of the time use survey data in the calculation of unpaid work 

Summary 

The article examines the time use survey and its importance in the calculation of unpaid 

work. The role of time use surveys in measuring the living conditions of the population, paid and 

unpaid work was also highlighted, and information was provided on survey methods and 

methodologies, different approaches and difficulties in conducting surveys in several countries. The 

study analyzed the data obtained as a result of the survey conducted in our country and showed it 

through graphs and tables. The study found that unpaid work was mostly done by women, and 

women generally did more work than men. 
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Açar sözlər: ərzaq təhlükəsizliyi, həyat səviyyəsi, istehlak səbəti, gündəlik enerji tələbatı, taxıl 

məhsullarına tələbat, əhalinin sağlamlıq səviyyəsi. 

Ключевые слова: продовольственная безопасность, уровень жизни, потребительская 

корзина, суточная потребность в энергии, потребность в зерновых продуктах, уровень 

здоровья населения. 

Keywords: food security, standard of living, consumer basket, daily energy requirement, demand 

for grain products, population health level. 

 

  

 

Şahin Mustafayev, Saleh Mövlamov 

Ölkədə taxıl məhsullarına tələbatın tədqiqi 

Xülasə 

Məqalədə əhalinin gündəlik qida enerjisinə olan tələbatını müəyyən etmək üçün müxtəlif yaş 

qruplarında kişilər və qadınlar üzrə istehlak olunan ərzaq məhsullarının həcmi qiymətləndirilmişdir. 

Bu məqsədlə minimum istehlak səbətindən istifadə edilmişdir. Ərzaq və qida  məhsullarının qidalılıq 

və enerji dəyərinin proqnozlaşdırılması üçün əhalinin cins və yaş qrupları üzrə enerji dəyərinin 

riyazi-statistik tədqiqi aparılmışdır. Orta kəmiyyətə görə verilən proqnozlar üçün bircinslilik 

prinsipinin gözlənilməsi araşdırılmışdır. Normallıq şərtinin ödənilməsi üçün variasiya əmsalı və 

dayanıqlılıq əmsalı yoxlanılmışdır. Statistik tədqiqatların müasir proqram paketləri, statistik 

metodlar vasitəsilə aparılmasının vacibliyi qeyd edilmişdir. 

 

Шахин Мустафаев, Салех Мовламов 

Исследование спроса на зерновые продукты в стране 

                                                                         Резюме 

          Для определения суточной потребности населения в пищевой энергии в статье 

проведена оценка количества потребляемой пищи мужчинами и женщинами в разных 

возрастных группах. Для этого использовалась минимальная потребительская корзина. 

Проведено математико-статистическое исследование энергетической ценности по 

половозрастным группам населения для прогнозирования пищевой и энергетической 

ценности пищевых продуктов и продуктов питания. Исследовано соблюдение принципа 

однородности для прогнозов среднего количества. Коэффициент вариации и коэффициент 

стабильности проверялись на соответствие условию нормальности. Отмечена важность 
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проведения статистических исследований с помощью современных программных пакетов и 

статистических методов. 

          

Shahin Mustafayev, Saleh Movlamov 

The research of demand for grain products in the country 

                                                                       Summary 

           The article assesses the amount of food consumed by men and women in different age groups 

to determine the daily need of the population for food energy. For this, the minimum consumer 

basket was used. Mathematical and statistical study of energy value by sex and age groups of the 

population was carried out to predict the nutritional and energy value of food products and 

foodstuffs. The expectation of the principle of homogeneity for forecasts of the average quantity is 

investigated. The coefficient of variation and the coefficient of stability were checked for compliance 

with the normality condition. The importance of conducting statistical research with the help of 

modern software packages and statistical methods was noted. 
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Almas Həmidova 

Müəssisələrdə tədarükat logistikasının idarə edilməsi məsələləri 

Xülasə 

Məqalədə tədarükat, yəni satınalma logistikasının mahiyyəti, əhəmiyyəti və bəzi xarakterik 

cəhədləri işıqlandırılır. Ancaq bundan əvvəl, hər bir istehsal müəssisəsi və təşkilatının 

iqtisadiyyatında  logistikanın  yeri izah edilir. Sonra isə, maddi-texniki təchizat sistemində satınalma 

logistikasının əsas vəzifələri və funksiyaları işıqlandırılır. Tədarükat logistikası, məqalədə deyildiyi 

kimi, müəyyən bir müəssisənin maddi-texniki resurslara olan təlabatlarının hesablanmasında, 

potensial məhsulgöndərənlərin seçilməsində, satın alınan məhsulların gətirilməsində, bununla 

əlaqədar nəqliyyat  növləri və vasitələrinin seçilməsində olan məsələlər üzə çıxarılır və həll edilməsi 

qarşıya qoyulur. 

 Təhlildə logistika ilə əlaqədar məsələlərin tədqiq edilməsi vasitələrinə, metodlarına və 

istiqamətlərinə də müəyyən yer verilir. 

 

Алмас Гамидова 

Вопросы управления заготовительной логистикой на предприятии 

                                                                  Резюме 

        В статье освещается сущность, значение и некоторые характерные черты 

заготовительной, т.е закупочной логистики. Однако, до этого объяняется место логистики в 

экономике каждого проиводственного предприятия и организации.  Далее раскрываются 

основные задачи и функции закупочной логистики в системе логистики материально – 

техничсекого снабжния. Закупочная логистика, как отмечается в статье,  ставит проблемы 

расчета потребности того или иного предприятия  в материально- технических ресурсах,  в 

выборе потециальных поставщиков, каналов доставки закупленных товаров, видов 

транспорта и транспортных средств, в том числе.  

        Определенное место отведено анализу средств, методов и направлений исследования 

проблем, связанным с логистикой. 

 

 

Almas Hamidova 

Issues of management of procurement logistics at the enterprise 

                                                                        Summary 

        The article illuminates the essence, meaning and some characteristic pieces of procurement, i.e. 
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procurement logistics. However, before that the place of logistic in the economy of each 

manufacturing enterprise and organization is explained. Next, the main tasks and functions of 

procurement logistics illuminated in the material and technical supply system. The procurement 

logistics, as stated in the article, reveals  and  poses the problems of calculating the needs of a 

particular enterprise in material and technical resources, selecting of potential suppliers, delivering  

purchased goods, selecting modes of transport and vehicles. 

        A certain place is given to the means, methods and areas of research of problems associated 

with logistics. 
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                                                                         Famil Niftiyev 

Azərbaycanda insan kapitalının inkişaf səviyyəsinin qiymətləndirilməsi 

                                                               Xülasə 

Məqalədə Azərbaycanın inkişafında insan kapitalının mahiyətindən söhbət açılır. İnsan 

kapitalının inkişafı və qiymətləndirilməsi nəzərdən keçirilir. İnsan kapitalına investisiya qoyuluşu və 

inkişafından danışılır. İnsan kapitalının inkişaf səviyyəsi müəyyən edilir. İnsan kapitalı indeksinin və 

insan inkişafı indeksinin göstəriciləri təhlil edilir. Əsasən, doğulanda gözlənilən orta ömür uzunluğu, 

təhsil səviyyəsi və adambaşına düşən ÜDM-nin mövcud vəziyyəti haqqında danışılır. 

Araşdırmada Birləşmiş Millətlər Təşkilatının İnkişaf Proqramı və Dünya İqtisadi Forumuna 

görə ölkələrin vəziyyəti və Azərbaycanın tutduğu mövqeyinin  qiymətləndirilməsi aparılır. Ölkədə 

insan kapitalının inkişaf səviyyəsinin artırılması və qiymətləndirilməsi  üçün bir sıra tədbirlərin 

həyata keçirilməsi təklif olunur. 

 

 

 

Фамиль Нифтиев 

Оценка уровня развития человеческого капитала в Азербайджане 

Резюме 

               В статье рассматривается сущность человеческого капитала в развитии 

Азербайджана. Рассмотрено развитие и оценка человеческого капитала. Говорят об 

инвестициях и развитии человеческого капитала. Определен уровень развития человеческого 

капитала. Анализируются показатели индекса человеческого капитала и индекса 

человеческого развития. В основном обсуждаются ожидаемая продолжительность жизни при 

рождении, уровень образования и текущий ВВП на душу населения.    

   В исследовании оценивается ситуация в странах и позиция Азербайджана по данным 

Программы развития ООН и Всемирного экономического форума. Предлагается план 

мероприятий по повышению и оценке уровня развития человеческого капитала в стране. 

 

 

Famil Niftiyev 

Assessment of the level of human capital development in Azerbaijan 

Summary 

The article discusses the essence of human capital in the development of Azerbaijan. The 

development and evaluation of human capital is reviewed. The investment and development in 

mailto:f.niftiyev@mail.ru
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human capital is mentioned. The level of development of human capital is determined. The 

indicators of human capital index and human development index are analyzed. It mainly discusses  

overage life expectancy at birth, education level and current GDP per capita.   

  The study assesses the situation in the countries and Azerbaijan's position according 

to the United Nations Development Program and the World Economic Forum. An action plan is 

proposed to increase and assess the level of human capital development in the country. 
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ONUN İNKİŞAFININ ƏSAS İSTİQAMƏTLƏRİ 
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                                                             Ənvər Qasımov 

Neft-qaz sənayesində beynəlxalq maliyyələşmənin mahiyyəti və onun inkişafının əsas 

istiqamətləri 

      Xülasə  

Məqalədə müasir iqtisadi şəraitdə neft-qaz sənayesində beynəlxalq maliyyələşmənin 

mahiyyətindən bəhs olunmuş və onun inkişafının əsas istiqamətləri müəyyənləşdirilmişdir. Bu zaman 

tədqiqat işində məntiqi ümumiləşdirmə, sistemli yanaşma, analiz və sintez metodlarından istifadə 

edilib. Məqalədəki əsaslı araşdırmalara əsasən statistik məlumatlarından göründüyü kimi, «Əsrin 

kontraktı» adlandırılan bu layihə ilə ölkə iqtisadiyyatının inkişafının təməli qoyulmuşdur və investisiya 

məbləğlərində multiplikator səmərəsini nəzərə alsaq zəncirvari təsirlə iqtisadiyyatın digər sahələrinə də 

əhəmiyyətli dərəcədə təsir edəcəkdir. 

Respublikanın neft-qaz sənayesində beynəlxalq maliyyələşmənin tətbiqi şərti olaraq bir neçə 

istiqamətlər üzrə təsnifləşdirilə biləcəyi məqalədə qeyd olunmuşdur və bu layihələrin icrasına 

başlanaraq onun beynəlxalq mənbələrdən maliyyələşdirilməsi respublika iqtisadiyyatını köklü şəkildə 

müsbət istiqamətlərə yönəltmişdir. Məqalədə neft-qaz sənayesində beynəlxalq maliyyələşmənin 

inkişafının əsas istiqamətləri müəyyənləşdirilərkən onun sayəsində layihəyə qoyulmuş investisiyanın 

dövlət büdcəsi xərclərindəki və ÜDM-dakı vəziyyəti qiymətləndirilmişdir. 

  

                                                                 Анвар Гасымов 

Сущность международного финансирования в нефтегазовой отрасли и основные 

направления его развития 

Резюме 

В статье рассматривается сущность международного финансирования нефтегазовой 

отрасли в современных экономических условиях и определяются основные направления его 

развития. При этом в исследовании использовались методы логического обобщения, 

системного подхода, анализа и синтеза. Согласно приведенной в статье статистике, этот проект, 

получивший название «Контракт века», заложил основу для развития экономики страны и, 

учитывая мультипликативный эффект на инвестиции, окажет существенное влияние на другие 

отрасли экономики. 

В статье отмечено, что применение международного финансирования в нефтегазовой 

отрасли страны можно условно разделить на несколько направлений, и реализация этих 

проектов и его финансирование из международных источников коренным образом 

ориентировало экономику страны в положительном направлении. В статье оценивается 

состояние инвестиций в расходах государственного бюджета и ВВП в контексте основных 

направлений развития международного финансирования в нефтегазовой отрасли. 

mailto:Anver.Qasimov@socar.az
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                                                          Anvar Gasimov 

The nature of international financing in the oil and gas industry and the main directions of 

its development 

Summary 

The article discusses the nature of international financing in the oil and gas industry in modern 

economic conditions and identifies the main directions of its development. In this case, the methods of 

logical generalization, systematic approach, analysis and synthesis were used in the research. 

According to the statistics in the article based ou the substantive research, the project, called the 

"Contract of the Century", laid the foundation for the development of the country's economy and, 

given the multiplier effect on investment by enveloping effect, will have a significant impact on other 

sectors of the economy. 

It was noted in the article that the application of international financing in the oil and gas 

industry of the republic can be conditionally classified into several areas, and the implementation of 

these projects and its financing from international sources has radically turned the economy  of the 

republic in positive directions. The article assesses the state of investment in the state budget 

expenditures and GDP due to the main directions of the development of international financing in the 

oil and gas industry. 
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Aybəniz Qubadova, Emiliya Abbasova 

Biznes-planın tərtib edilməsinin bəzi məsələləri 

Xülasə 

Məqalədə bazar münasibətləri şəraitində cəmiyyət üzvlərinin qarşısında biznesin yaradılması 

üçün geniş imkanlar açılmasından və bununla əlaqədar onlar tərəfindən müvafiq biznes-planın tərtib 

edilməsindən danşılır. Faktiki olaraq biznes-plan yaradılan biznesdə işgüzar partnyorların tapılması, 

dövlət strukturlarında layihələrin tanıdılması, həmçinin investorların cəlb edilmələri və s. üçün 

lazımdır. Keyfiyyətli biznes-planın tərtib edilməsi keçmiş postsovet məkanında, o cümlədən 

Azərbaycan Respublikasında xüsusi aktuallıq kəsb edir. Məqalədə tərtib olunan biznes-planlara 

müəyyən edilən əsas tələblər sadalanır, bu  planların xüsusiyyətləri göstərilir, eləcədə tərtib edilən 

biznes-planların marketinq-menecmenti, maliyyələşdirilməsi mənbələri və s. açıqlanır və müvafiq 

tövsiyələr irəli sürülür. 

 

Айбениз Губадова, Эмилия Аббасова  

Некоторые аспекты разработки бизнес-плана 

Резюме 

В статье говорится о том, что в условиях рыночных отношений раскрываются 

обширные возможности для создания собственного предпринимательского дела, что требует 

от предпринимателей разработки соответствующего бизнес-плана. Фактически бизнес-план 

необходим для нахождения деловых партнеров в создаваемом бизнесе, проталкивания бизнес-

проектов в госструктурах, а также привлечения инвесторов и др. Разработка качественного 

бизнес- плана обретает особую актуальность в постсоветском пространстве, в том числе в 

Азербайджанской Республике. В статье приводятся основные требования, предъявляемые к 

разрабатываемым бизнес-планам, особенности бизнес-планов, маркетинг-менеджмент в 

практике разработки бизнес-плана, источники финансирования бизнес-проектов и даются 

соответствующие рекомендации. 

 

Aybaniz Gubadova, Emiliy Abbasova 

Some aspects of developing a business plan 

Resume 
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The article indicates that in the condition of market relations, members of society have 

extensive opportunities to create their own business, which requires them to develop an appropriate 

business plan. In fact, a business plan is necessary for finding business partners promote business 

projects in goverment agencies, as well as attracting investors, etc. The development of a high-

quality business plan in the former post-Soviet space, including in the Republic of Azerbaijan is of 

particular relevance. The article states the main requirements for the developed business plans, 

features of business plans, including marketing-management of developed business plans stages of 

compilation, sources of funding, etc. And presents recommendations. 
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              Anar Rzayev  

Dəyər zəncirinin genişlənməsinə beynəlxalq nəqliyyat dəhlizlərinin təsirinin artması 

                                                                     Xülasə 

Məqalədə dəyər zəncirinin dünyanın nəinki ayrı-ayrı ölkələri və regionları və hətta bütünlükdə 

beynəlxalq miqyasda da ümumi prinsiplərlə formalaşması irəli sürülmüşdür. Qeyd  edilən zəncirin 

hər bir halqasında yerinə yetirilən iqtisadi fəaliyyət növü müəyyən xərclərlə: xammal-material, 

əməkhaqqı, avadanlıq, bina, torpaq, idarəetmə xərclərilə qarşılaşır, xərclərin çevrilməsi prosesi baş 

verir, zəncirin hər bir halqasının fəaliyyəti nəticəsində məhsul dəyər qazanır.  

Beynəlxalq nəqliyyat dəhlizlərilə məhsulların yer dəyişməsinin belə logistik hərəkətinin bir 

tərəfdən dəyərin yaranması və digər tərəfdən isə dəyərin artması prosesinin necə baş verməsi bütün 

reallığı ilə aydınlaşdırılmış və elmi nəticə çıxarılmışdır. 

 

            Анар  Рзаев  

Увеличение влияния международных транспортных коридоров на расширение цепочки 

создания стоимости 

                                                                               Резюме 

  В статье делается вывод о том, что цепочка создания стоимости формируется на общих 

принципах не только в отдельных странах и регионах мира, но и в мировом сообществе в 

целом. Вид экономической деятельности, осуществляемый в каждом звене цепи, сталкивается 

с определенными затратами: сырье, заработная плата, оборудование, здания, земля, 

управленческие расходы, происходит процесс преобразования затрат, продукт приобретает 

ценность в результате эксплуатации каждого звена в цепи. 

Показана вся реальность такого логистического движения продукции по 

международным транспортным коридорам, как с точки зрения, создания стоимости, так и ее 

увеличения , и сделан научный вывод. 

 

     Anar Rzayev  

Increase of the impact of international transport corridors on the expansion of the value chain 

                                                                   Summary 
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 The article indicates that the value chain is formed on general principles not only in 

individual countries and regions of the world, but also in the international community as a whole. 

The type of economic activity carried out in each link of the chain is faced with certain costs: raw 

materials, wages, equipment, buildings, land, management costs, the process of cost conversion 

occurs, the product gains value as a result of the operation of each link in the chain. 

The whole reality of the creation of value such a logistical movement of products through 

inter-national transport corridors, on the one hand, and on the other hand, the process of increasing 

value, has been clarified and a scientific conclusion has been drawn. 
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Aqşin Əliyev                                                                                   

Azərbaycanın müasir sənaye siyasəti iqtisadi diversifikasiya kontekstində 

Xülasə 

Məqalədə Azərbaycanın müasir sənaye siyasətinin iqtisadi diversifikasiya şəraitində 

öyrənilməsinə çalışılır. Müasir dövrdə ölkəmizdə qeyri-neft sektorunun inkişafı sosial və iqtisadi 

sahədə əldə olunacaq uğurların əsasını təşkil edir. Burada sənaye siyasətinin mövcud şərtlər 

daxilində əsaslandırılmasının əsas nəzəri və praktik sahələrinin nəzərdən keçirilməsinə cəhd 

göstərilmiş və bu məsələlər təhlil edilmişdir. Burada həm də iqtisadi inkişaf, innovasiya və sənaye 

siyasəti sahəsində xarici və yerli iqtisadçıların mühüm, müasir nailiyyətləri öz əksini tapıb. Ölkə 

iqtisadiyyatının şaxələndirilməsi, rəqabətqabiliyyətliliyinin yüksəldilməsi, onun neftdən asılılığının 

aradan qaldırılması yolları göstərilmişdir. Bu məqalə iqtisadi inkişaf və onun diversifikasiya 

konteksti, eləcə də dövlət siyasəti sahəsində çalışan mütəxəssislər və tədqiqatçılar üçün faydalı ola 

bilər. 

                                                            Агшин Алиев 

Современная промышленная политика Азербайджана в контексте экономической 

диверсификации  

                                                                               Резюме 

        В статье ставится задача изучить современную промышленную политику Азербайджана 

в контексте диверсификации экономики. Основу успехов социальной и экономической сферы 

в нашей стране в современный период составляет развитие ненефтяного сектора. В статье 

предпринята попытка рассмотреть основные теоретические и практические направления 

обоснования промышленной политики в существующих условиях, а также проанализированы 

эти вопросы. Отмечены важные современные достижения зарубежных и отечественных 

экономистов в области экономического развития, инноваций и промышленной политики. 

Показаны пути диверсификации экономики страны, повышения конкурентоспособности, 

устранения зависимости от фактора нефти. Данная статья может быть полезна специалистам 

и исследователям, работающим в области экономического развития и диверсификации, а 

также государственной политики. 

                                                                  

                                                                Agshin Aliyev 

Modern industrial policy of Azerbaijan in conditions of economic diversification 

                                                                       Summary 
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The article aims to study the modern industrial policy of Azerbaijan in the context of economic 

diversification. Development of non-oil sector is a basis of success to be achieved in the social and 

economic sphere in our country in the modern period. Here an attempt is made to consider the main 

theoretical and practical directions of justification of industrial policy in the existing conditions, and 

these issues are also analyzed. It also reflects important modern achievements of foreign and local  

economists in the field of economic development, innovation and industrial policy. Ways to 

diversify the country's economy, increase competitiveness, and eliminate dependence on oil have 

been shown. This article may be useful to specialists and researchers working in the field of 

economic development and its diversification, as well as public policy. 
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                                                  Gülsabah Rəhimova  

Aqro-biznesdə innovasiya fəaliyyətinin sürətləndirilməsi üçün iqtisadi mexanizmin 

formalaşdırılması prioritetləri 

Xülasə 

İnnovasiya fəaliyyətinin sürətləndirilməsi üçün iqtisadi mexanizmin formalaşması 

prioritetlərinin əsaslandırılması aqrar istehsalın innovasiyalı inkişafının optimal temp və 

proporsiyalarının əldə edilməsi və istehsal edilən məhsulun rəqabət qabiliyyətinin yüksəldilməsi 

baxımından aktual məsələlərdəndir. Təqdim olunan məqalədə aqrar sahədə innovasiya fəaliyyətinin 

sürətləndirilməsi üçün adekvat iqtisadi mexanizmin təşəkkülü prosesində, o cümlədən maliyyə və 

vergi sistemində, amortizasiya siyasətində, rəqabət və elmi ideyaların kommersiyalaşdırılması 

sistemində tələb olunan zəruri dəyişikliklər müəyyən edilmişdir. Sahədə innovasiya fəaliyyətinin 

sürətini şərtləndirən amillər xarakterizə edilmiş, onların təsir dairəsinə münasibət bildirilmişdir. 

Daha sonra aqrar sahədə innovasiya fəaliyyətinin sürətləndirilməsi üçün iqtisadi mexanizmin 

formalaşması imkanları qiymətləndirilmiş, prioritetləri müəyyən olunmuşdur. 

 

Гулсабах Рахимова  

Приоритеты формирования экономических механизмов активизации 

инновационной деятельности в агробизнесе 

Резюме 

Обоснование приоритетов формирования экономических механизмов ускорения 

инновационной деятельности является одним из актуальных вопросов с точки зрения 

достижения оптимальных темпов и пропорций инновационного развития 

сельскохозяйственного производства и повышения конкурентоспособности производимой 

продукции. В статье определены необходимые изменения в процессе формирования 

адекватного экономического механизма для ускорения инновационной деятельности в 

аграрном секторе, включая финансовую и налоговую систему, амортизационную политику, 

конкуренцию и систему коммерциализации научных идей. Охарактеризованы факторы, 

определяющие скорость инновационной деятельности в данной сфере, выражено отношение к 

сфере их влияния. Затем были оценены возможности формирования экономического 

механизма для ускорения инновационной деятельности в аграрном секторе и определены 

приоритеты. 
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Gulsabah Rahimova  

Prıorıtıes for formıng  economıc  mechanısms  to actıvate ınnovatıve actıvıtıes ın  

agrıbusıness 

                                                             Summary 

Justification of the priorities for the formation of an economic mechanism for accelerating 

innovation is one of the main issues in terms of achieving optimal rates and proportions of 

innovative development of agricultural production and increasing the competitiveness of 

manufactured products. The article identifies the necessary changes in the process of forming an 

adequate economic mechanism to accelerate innovation in the agricultural sector, including the 

financial and tax system, depreciation policy, competition and the system of commercialization of 

scientific ideas. The factors that determine the speed of innovation in this area are characterized, and 

the attitude to the sphere of their influence is expressed. Later, the possibilities of forming an 

economic mechanism to accelerate innovation in the agricultural sector were assessed and priorities 

were identified. 
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                                                          Alvina Babayeva 

İnformasiya texnologiyalarının sosial təsirləri 

                                                                              Xülasə 

          Məqalədə göstərilir ki, XX əsrin son dövrlərində informasiya texnologiyaları cəmiyyətin və 

iqtisadiyyatın inkişafına təsir göstərən əsas amillərdən biri olmuşdur. Onun sferasına dövlət 

orqanlarının sosial-iqtisadi birliyi institutları, elm və təhsil, mədəniyyət və ümumilikdə insanların 

həyat tərzi daxildir. İnformasiyanın bir elm kimi müasir inkişafı onun ünsiyyət və əlaqələr 

sahəsində rolunu genişləndirir. Qeyd edilmişdir ki, bu gün ölkəmizdə informasiya texnologiyaları 

sahəsi prioritet elan edilib. Bu informasiya sisteminə qoşulmaqla insan özünü daha əhəmiyyətli, 

daha mənalı, faydalı və lazımlı hiss edir. Buna səbəb isə insanın özünün informasiya şəbəkəsindən 

asılı olmasıdır. Psixi reallıqlar haqqında məlumatlar bizə İKT vasitəsilə ötürülür. İnformasiya elmi 

və müasir informasiya texnologiyaları iqtisadiyyata o dərəcədə nüfuz edib ki, iqtisadiyyat öz-

özlüyündə bir elmə çevrilib, yeni anlayışlar formalaşdırıb. Texnoloji inqilab nəticəsində rəqəmsal 

robotların layihələndirilməsi, dizayn məqsədləri üçün virtual mühitin təsvirlərinin prototiplərinin 

yaradılması üçün virtual alətlər sisteminə keçid baş verdi. Gənclərin İKT-yə marağı, eləcə də KİV-

dən müxtəlif növ yeni informasiyalar almaq istəyi əsasən onların hər yenilikdən xəbərdar olmaq 

istəyindən irəli gəlir. 

 

 

Альвина Бабаева 

Социально эффекты информационных технологий 

Резюме 

    В последние периоды ХХ века информационные технологии были одним из 

основных факторов, влияющих на развитие общества и экономики. В эту сферу входят 

институты социально-экономического сообщества государственных органов, науки и 

образования, культуры и образа жизни людей в целом. Современное развитие информации 

как науки расширяет ее роль в области коммуникаций и взаимоотношений. Сегодня сфера 

информационных технологий объявлена приоритетным направлением в нашей стране.  

Подключившись к этой информационной системе, человек чувствует себя более значимым, 

более содержательным, полезным и нужным. Причина этого заключается в том, что сам 

человек является зависимым от информационной сети. Информация о психических 

реальностях передается нам посредством ИКТ.  Информационная наука и современные 

информационные технологии проникли в экономику до такой степени, что экономика стала 

наукой сама по себе и сформировала новые концепции. В результате технологической 

революции произошел переход в систему виртуальных средств    для проектирования  
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цифровых роботов, создания прототипов изображений виртуальной среды, для целей 

проектирования. Интерес молодежи к ИКТ,  а также стремление получить различного рода 

новую информацию из СМИ, на наш взгляд, исходит, в основном, из их желания быть в 

курсе всего нового.  

 

 

 

                                                                 Alvina Babayeva 

Socio effects of information technology 

                                                                          Resume 

             In the last periods of the twentieth century, information technology was one of the main 

factors influencing the development of society and the economy. Generally its scope includes the 

institutions of the socio-economic community of state bodies, science and education, culture and 

lifestyle of people. The modern development of information as a science expands its role in the field 

of communication and relationships. Today the field of information technology has been declared a 

priority area in our country. Having connected to this information system, one feels more significant, 

more meaningful, useful and necessary. The reason is that the person himself is dependent on the 

information network. Information about physchological realities is transmitted to us through ICT. 

Information science and modern information technology have penetrated the economy to such an 

extent that economics has become a science in itself and has shaped new concepts. As a result of the 

technological revolution, there has been a transition to a system of virtual tools for designing digital 

robots, creating prototypes of images of a virtual environment for design purposes. The interest of 

young people in ICT, as well as the desire to receive various kinds of new information from the 

media, in our opinion, comes mainly from their desire to be aware of everything new. 
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